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B e t æ n k n i n g  

over . 

I .  forslag til  lov om afsætning a f  danske  l andbrugsvare r  m. m., 

I I .  forslag til  lov om én kornordn ing  for høs tå rene  1967-68 og 1968-69, - 

I I I .  forslag ti l  lov om t i l skud til  forbrugerpriserne 
p å  me je r ip roduk te r  og 

IV. forslag til  lov om afsætning a f  frisk dansk  f rug t  og 
danske  gar tner ip rodukte r .  

(Afgivet af udvalget den 26. maj 홢 1967). 

Udvalget har holdt 4 møder og har her- 
under haft samråd med landbrugsministerell. 

Udvalget har modtaget mundtlige og/eller 
skriftlige henvendelser fra 

Bryggeriforeningen 
Dansk Eksportør- og Kødgrossistforening 
Dariske Slagtermestres Landsforening 
Erhvervsrådet for Gartneri og Frugtavl 
FAMEX: Foreningen af danske mælke- 

konservesfabrikker med landbrugsmini- 
steriel autorisation til fremstilling af 
mælkekonserves for eksport M / 

: Foreningen af danske Handelsmøller 
Foreningen Danske Privatmejerier 
Grosserer-Societetets Komité 
Handelens og Industriens fælles Eksport- 

råd 
Industritådet . 
Provinshandelskåmmeret 
Tulip, andelsselskab, samt 
én gruppe af andeproducenter. 

I forbindelse med gennemgangen af lov- 
forslagene har udvalget bl. a. drøftet spørgs- 
målet om gennemførelse af en tilskuds- og 
låneordning til rationalisering af landbrugs- 
bygninger med midler fra kunstgødningstil- 
skuddet. Landbrugsministeren har imidler- 

tid om dette spørgsmål henvist ,til; at det 
under forhandlingerne' mellem regeringen 
og .laÚdbrugsorganisationerhe var en aftale, 
at fordelingen af landbrugsstøtten skulle ske 
på det hidtil anvendte grundlag. 

Vedrørende et i udvalget drøftet spørgs- 
mål om hjemmemarkedsordnirigen for æg 
og fjerkrækød har ministeren oplyst, at en 
ophævelse af ordningen: må antages at få 
vidtrækkende konsekvenser ; for . fjerkræ- 
holderne, og at man derfor ikke i øjeblikket 
bør skride til en ophævelse, men må afvente 
udviklingen på fjerkræområdet og drøfte 
spørgsmålet om en mulig ændring i forbin- 
delse med lovens revision om 2 år. 

Om den' foreslåede videreførelse af raps- 
ordningen har ministeren dernæst oplyst, 
at der ved ordningens videreførelse er taget 
hensyn til det ønskelige i, at landbruget 
kan lade rapsdyrkningen indgå i sædskiftet, 
hvorved der i nogen grad løses et sædskifte- 
problem for de kvægløse landbrug. 

Endelig fremhæves, at landbrugsministe- 
ren i forbindelse med lovforslaget om afsæt- 
ning af frisk dansk frugt og danske gartne- 
riprodukter over for udvalget har givet 
udtryk for, at det må være i det samlede 
gartnerierhvervs interesse, at der kun brin- 
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ges kvalitetsvarer på markedet, og at detail- 
forh an dling af frugt af industrikvalitet 
derfor ikke er ønskelig og heller ikke kan 
være det ud fra et forbrugersynspunkt. Der 
har ikke inden for de fastlagte økonomiske 
rammer været mulighed for at stille midler 
til rådighed for en dispositionsfond for 
gartnerierhvervet. 

Et  mindretal (det konservative folkepartis 
medlemmer af udvalget) finder det nødven- 
digt, at landbrugserhvervet under de for 
erhvervet givne økonomiske forhold får en 
væsentlig økonomisk bistand. Mindretallet 
viI derfor medvirke til lovforslagenes gen- 
nemførelse, men beklager, at lovforslagene 
er fremsat så sent, og at flertallet har afvist 
en tilstrækkelig grundig behandling af for- 
slagenes enkeltheder. 

Om de enkelte lovforslag afgives herefter 
følgende indstillinger: 

Ad I. forslag til lov om afsætning af dctnske 
landbrugsvarer m. 1n. 

Udvalget har med landbrugsministerens 
tiltræden stillet nedenstående ændringsfor- 
slag nr. 1, hvorefter et beløb på 5 mill. kr. 
årlig af den kontante støtte, der skal udbe- 
tales på grundlag af mælkeproduktionen, 
anvendes til rationalisering af kontrolfor- 
eningsarbejdet. 

Et  flertal (udvalget med undtagelse af 
socialistisk folkepartis medlemmer) indstiller 
lovforslaget til vedtagelse med den af udval- 
get foreslåede ændring. 

Et mindretal inden for flertallet (det kon- 
servative folkepartis medlemmer af udvalget) 
ønsker dog at fremhæve, at indvendinger 
mod lovforslaget, der er fremført over for 
udvalget af Vejle og Omegns Andelssvine- 
slagteri Tulip, af Dansk Eksportør- og 
Kødgrossistforening og af Provinshandels- 
kammeret, ikke er blevet tilstrækkeligt be- 
lyst under udvalgsarbejdet. Mindretallet 
er betænkelig ved udformningen af lovfor- 
slagets § 4, stk. 5, hvorefter Eksportsvine- 
slagteriernes Salgsforening alene admini- 
strerer de i henhold til samme paragrafs 
stk. 1 og 2 indkomne afgifter. Det har 
imidlertid ikke været muligt at få udvalgets 

flertal til at foretage ændringer i den 
nævnte paragraf. 

Et  andet mindretal inden for flertallet 
(det radikale venstres medlem af udvalget) 
fremhæver, at man under udvalgsbehand- 
lingen har udtalt ønske om, at der gennem- 
føres en ordning til støtte for bygnings- 
rationalisering i landbruget, og at man 
herunder har peget på, at der kan tages 
midler hertil fra de tilskud, der ifølge lov- 
forslaget er ansat til kunstgødning og raps- 
ordning. 

Et mindretal (socialistisk folkepartis med- 
lemmer af udvalget) har stillet nedenstående 
ændringsforslag nr. 2, hvorefter tilskuddet 
til kunstgødning foreslås afskaffet og be- 
løbet i stedet anvendes som tilskud til ny- 
bygning og udvidelse af kostalde. Mindre- 
tallet vil i øvrigt nærmere redegøre for sin 
stilling til lovforslaget ved dettes 2. be- 
handling. 

Ad II .  forslag til lov mn en Tcornordning lor 
høstårene 1967-68 og 1968-69. 

Et  flertal (socialdemokratiets, venstres 
og det konservative folkepartis medlemmer 
af udvalget) indstiller lovforslaget til ved- 
tagelse uændret. 

Et mindretal inden for flertallet (det kon- 
servative folkepartis medlemmer af ud- 
valget) fremhæver dog, at man burde have 
imødekommet en henvendelse fra Bryggeri- 
foreningen af 1899, således at øl til eksport 
fremstillet af dansk maltbyg var blevet 
ligestillet med eksport af malt og maltbyg. 
Mindretallet har ikke fået tilslutning til 
dette synspunkt, ligesom udvalgets flertal 
heller ikke har villet imødekomme en hen- 
vendelse fra Foreningen af danske Handels- 
møller, der har ønsket eksport af mel lige- 
stillet med eksport af produkter fremstillet 
af mel. Mindretallet havde endvidere ønsket, 
at en del af de midler, der indgår i korn- 
fonden, anvendes til forbedring af lånelllulig- 
hederne for unge landmænd, men har ikke 
kunnet få udvalgets flertal til at medvirke 
hertil. 

Et mindretal (socialistisk folkepartis med- 
lemmer af udvalget) vil nærmere redegøre 
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for sin stilling til lovforslaget ved dettes 
2. behandling. 

Et andet mindretal (det radikale venstres 
medlem af udvalget) må på grund af den 
foreslåede kornordnings ulige økonomiske 
virkning for de forskellige brugsformer 
stemme imod lovforslaget. Mindretallet er 
i stedet tilhænger af en nettokornsalgsord- 
ning efter samme retningslinjer som frem- 
ført i 1965, men har, grundet flertallets 
afvisning og det fremskredne tidspunkt, 
undladt at stille selvstændigt forslag herom. 

Ad I I I .  forslag til lov om tilskud til Jorbrugei,- 
friserne på mejeriprodukter. 

Et flertal (udvalget med undtagelse af det 
radikale medlem) indstiller lovforslaget til 
vedtagelse uændret. 

Et mindretal (det radikale venstres med- 
lem af udvalget) kan ikke medvirke til 
lovforslagets gennemførelse. 

.lid IV. forslag til lov om afsætning af frisk 
dansk frugt og danske gartneriprodukter. 

Udvalget indstiller lovforslaget til ved- 
tagelse uændret. 

Ændr ings fo r s l ag  
til 

I. forslag til lov om afsætning af 
danske landbrugsvarer m. v. 

Af udvalget, tiltrådt af landbrugsministeren: 

Til § 7. 
1) Stk. 1 affattes således: 
"Stk. 1. Landbrugsministeren kan af 

statskassens midler anvende 250 mill. kr. 

årlig som kontant støtte til landbruget. 
Beløbet udbetales til landbrugerne på grund- 
lag af mælkeproduktionen, dog med und- 
tagelse af et beløb på indtil 5 mill. kr. årlig, 
der kan anvendes til rationalisering af 
kontrolforeningsarbejdet. De nærmere reg- 
ler for beregning og udbetaling af tilskud til 
landbrugere og kontrolforeninger fastsættes 
af ministeren efter forhandling med Land- 
brugsrådet, De samvirkende danske Land- 
boforeninger og De samvirkende danske 
Husmandsforeninger." 

Af et mindretal (Morten Lange og Thomas 
Christensen): 

2) Stk. 5 affattes således: 
"Stk. 5. Ministeren kan ligeledes af stats- 

kassen yde et beløb på 50 mill. kr. årlig til 
nybygning og udvidelse af kostalde." 

Bemærkninger .  

Til nr. 1. 
Fra landbrugsorganisationernes side er 

udtalt ønske om, at et beløb på 5 mill. kr. 
årlig af den kontante støtte, der skal ud- 
betales på grundlag af mælkeproduktionen, 
anvendes til rationalisering af kontrolfor- 
eningsarbejdet. 

Til nr. 2. 
Da beløbsrammen er udvidet ud over det 

rimelige, foreslås det at lade tilskuddet til 
kunstgødning bortfalde, idet det store land- 
brug må have fået mere end tilstrækkeligt i 
kornloven. 

Til gengæld foreslås de 50 mill. kr. over- 
ført som tilskud til nybygning og udvidelse 
af kostalde, et område, hvor midlerne vil 
kunne anvendes på en mere rationel måde 
til varige og stærkt påkrævede forbedringer. 

Chr. Rasmussen. Bladt. Poul Dalsager. Per Hækkerup. Kampmann. 

. A. W. Larsen. Teichert, 
formand. 

Niels Eriksen. Anders Andersen, 
næstformand. 

Per Feflerspiel. 

Peter Larsen. H. C. Toft. Ninn-Hansen. Niels Ravn. 

Morten Lange. Thomas Christensen. Svend Haugaard. 


